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中文摘要:

       目的 探讨产前应用多普勒超声技术测量胎儿心脏机械性PR间期并诊断胎儿Ⅰ度房室传导阻滞的临床意义。方法 选取经胎儿超声心动图检测出的100胎心脏疾病胎儿(疾病组),应用彩色

多普勒引导脉冲多普勒取样容积记录左心室流入道及流出道血流频谱,测量PR间期及VA间期,并与120名正常胎儿(正常对照组)比较。结果 疾病组胎儿中先天性心脏病83胎、心律失常13胎、

双胎输血综合征4胎,其中多普勒超声测量PR间期延长(131~220 ms)75胎。疾病组的PR、VA间期与正常对照组比较,差异有统计学意义(P＜0.001)。结论 多普勒超声心动图技术可以更好地获

得房室传导时间的定位取样,且简便易行,对测量胎儿心脏机械性PR间期并诊断胎儿Ⅰ度房室传导阻滞有重要的临床价值。

英文摘要:

      Objective To investigate the mechanical PR interval with prenatal Doppler ultrasound, and to explore the clinical value of diagnosing first-degree atrioventricular block in fetus. Methods One hundred 
fetuses with heart abnormalities (disease group) were detected with fetal echocardiography, and compared with 120 normal fetuses (control group). Guided by color Doppler, flow spectra of left ventricular 
inflow tract/outflow tract were measured with pulsed-wave Doppler. PR and VA interval were measured simultaneously. Results Eighty-three fetuses were diagnosed as congenital heart disease (CHD), 13 
fetuses as arrhythmia, 4 fetuses as twin transfusion syndrome in the disease group. PR interval prolongation (131—220 ms) was measured in 75 fetuses. There was statistical significant different in PR and 
VA interval between disease group and control group (P<0.001). Conclusion Doppler echocardiography can provide easier and better access to location sampling of atrioventricular conduction time. There 
is significant clinical value of Doppler echocardiography for the assessment on first-degree atrioventricular block.
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